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 اهم موارد مطرح شده: ❖

 

 و تجارت دیتول یمضاعف برا یها  نه یو هز یانتقال و بازگشت ارز صادرات یدست اندازها

های اصلی بخش صادرات، خاصه برای تولیدکنندگانی که در این ئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی خراسان رضوی گفت: یکی از چالشر

های مذکور، هزینه مضاعفی عرصه فعالیت دارند، موضوع انتقال ارز منطبق بر مسیرهایی است که ضوابط تجارت جهانی تعیین نموده و فقدان ظرفیت 

جویی شوند اما چارهتوسعه صادرات، در گرو اقداماتی است که باید در سطح ملی پیگیری و  .کندرا از این بابت به حوزه تولید و صادرات ما تحمیل می

های گری نداشته یا در پی جلب حمایتشود، به آن معنا نیست که ما در استان در این رابطه منفعل عمل نماییم و مطالبهاگر گره در مرکز گشوده می

امکان  ها و چالش موارد مهمی از قبیل تحریم  های سیاستی بازگشت ارز بدون توجه بهها و بسته وی با اشاره به صدور و ابلاغ بخشنامه  .لازم نباشیم

هایی که از بابت این موضوعات به بخش تولید و  پذیری در پیوند است. هزینه انتقال ارز، متذکر شد: اصل بقا در بازارهای جهانی با مفهوم رقابت 

 .سازدشود، دوام در بازارهای جهانی را به امری دشوار بدل میصادرات تحمیل می

نع خاطرنشان کرد: اقتصاد استان خراسان رضوی و اشتغال بسیاری از افراد در این خطه وابسته و متکی به حوزه صادرات است و در صورت رفع موا وی 

 .های موجود در مسیر صادرات، شاهد شکوفایی درآمدی استان خواهیم بودو چالش

تواند حتی اصل مزیت را صادراتی را از در زمره رویکردهای زیانباری دانست که می  توکلی زاده، رقابت منفی صادرکنندگان ایرانی در بازارهای هدف 

 .برای یک کالا به چالش بکشاند و به از دست رفتن ظرفیت بازارهای هدف صادراتی منتج شود

هدف تاکید و اذعان کرد: این امر  صدایی و همگرایی صادرکنندگان کالاهای مختلف در فروش محصولات ایرانی در بازارهایتوکلی زاده بر لزوم هم

د نمود. این بر میزان سود و زیان تولیدکنندگان صادرات محور موثر خواهد بود و تمامی صادرکنندگان و افراد موثر در چرخه تولید کالا را منتفع خواه

رامون فروش و صادرات این محصول در حال های حوزه زعفران و مسئولان استانی، پیرویکرد در چهارچوب اقدامات اتاق و در همراهی با تشکل 

تر انتفاع قشر پیگیری بوده و امیدواریم شاهد نتایج مثبت آن در بحث صادرات زعفران، تقویت حضور زعفران ایرانی در بازارهای جهانی و از همه مهم

 .کشاورز از ظرفیت مذکور باشیم

ن مقوله ای اساسی و مهم در امر صادرات اشاره و بیان کرد: ضروری است تا در وی در بخش دیگری از سخنان خود به موضوع حمل و نقل به عنوا

روند بررسی مشکلات صادراتی استان و راهکاریابی برای مشکلات این بخش، کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی مشهد جلسات مشترکی با 

رگزار نماید و در سایه این هم افزایی، برخی مشکلات این عرصه شناسایی و کمیسیون حمل و نقل و ترانزیت به دلیل برخورداری از مباحث مشترک، ب

های حمل و نقل بر قیمت تمام شده کالای صادراتی، برکسی پوشیده نیست و در صورت کاهش نرخ حمل تاثیر هزینه .با پیگیری، حل و فصل گردد

 دستورکار جلسه: 
هم اندیشی و ارائه راهکار درخصوص رفع موانع توسعه صادرات استان و طرح و تصویب اهداف و برنامه  ✓

 ای کمیسیون ه

جمع بندی نظرات اعضا در خصوص ایجاد کارگروه ها و کمیته های تخصصی ذیل کمیسیون در راستای نیل   ✓

 به اهداف پیش رو

 تقویم جلسات تصویب  ✓
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ها، دوسربار شدن حمل کالا تا کشورهای جمله راهکارهای کاهش این هزینه کالا تا مقصد، نتایج مثبتی را در عرصه صادرات شاهد خواهیم بود. از

یابد و این امر زیانی برای صادرکننده در هدف است. بدین ترتیب، با کاهش نرخ حمل و نقل، قیمت نهایی کالای صادراتی نیز در بازارها کاهش می 

 .پِی نخواهد داشت

دارد لازم برای کالاهای صادراتی را یکی از موضوعات اساسی در رونق این بخش دانست و تصریح رئیس اتاق خراسان رضوی، برخورداری از استان

شده در زمره کرد: اغلب کالاهای صادراتی ایران از استاندارد کافی و لازم برخوردارند و در بسیاری از تولیدات نیز، برخورداری از استاندارد تعیین 

هایی هم که فاقد استاندارد اجباری هستند نیز در صورت رعایت ضوابط لازم، با مشکلات کمتری در کشورهای آید و کالاضوابط صادراتی به شمار می 

 .هدف مواجه خواهند شد

   گرایی رویکرد نوین اتاق بازرگانی مشهدجوان

گرایی و پرداخت و گفت: جوان  رضوی نیز در بخشی از این نشست به اظهار سخن محمدحسین روشنک«، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی خراسان »

 .شودهای دوره دهم، یکی از رویکردهای نوین اتاق مشهد در دوره جدید محسوب میحضور زنان در کمیسیون

ر وی افزود: از جمله مشکلات ما در حوزه صادرات، بالا بودن قیمت تمام شده کالاهای صادراتی است که این اتفاق تبدیل به سد بزرگی در مسی

را  …های صادراتی وعواقب مضری همچون کمبود کالای صادراتی، ترویج قاچاق کالا، افزایش تعرفه فعالیت های تجاری کشور شده است وفعالیت

ظ بایست به بررسی و پیگیری تولید کالاهای صادرات محور قابل رقابت در بازارهای صادراتی، چه از لحاکمیسیون توسعه صادرات می  .به دنبال دارد

 .قیمت و چه از لحاظ کیفیت بپردازد و در این خصوص با فعالان اقتصادی در تعامل باشد

 

 گیر کرده استانتقاد از تناقضاتی که صادرات کشور را زمین

یه بر رضوی نیز در این نشست با تاکید بر لزوم ورود به بازارهای جهانی با تکحسین محمدیان« رئیس کمیسیون توسعه صادرات اتاق خراسان »

پردازی در زمینه تولید محصولات نوآورانه، بر های تحقیق، توسعه و تضمین کیفیت گفت: باید تمامی این نکات را رعایت نماییم تا بتوانیم با ایدهحوزه

هاست که به  این سالمعتقدیم بخش عظیمی از نارضایتی انباشته شده در جامعه، معلول شرایط وخیم اقتصادی در  .توسعه بازارهای هدف تمرکز کنیم

 .به وجود آمده است …های تحمیلی علیه ملت ایران، اعمال اقتصاد دستوری، سوء مدیریت، رانت وموازات تحریم 

دهای لازم محمدیان گفت: با توجه به اینکه بخشی از کالاهای صادراتی ایران در کشورهای هدف از کیفیت پایینی برخوردار بوده و بعضا فاقد استاندار

به مشکل رفع تعهد ارزی و نپذیرفتن صادرات وی  .ند، ضروری است نسبت به ایجاد کمیته استاندارد ذیل کمیسیون توسعه صادرات اقدام نماییمهست

گرفته و به  های صادراتی کشور قرار ریالی به افغانستان، عراق و آسیای میانه در این مقوله، به عنوان مانع بزرگ دیگری نام برد که در مسیر فعالیت

رضوی صرف اموری خارج از استان  متاسفانه بخش زیادی از منابع بانکی خراسان .یکی از بزرگترین معضلات صادرکنندگان استان تبدیل شده است

ین زمینه اخذ های دولتی در اشود که این مهم موجبات نارضایتی فعالان اقتصادی را فراهم نموده و امیدواریم با تدابیری که مسئولان دستگاهمی

 .اند، شاهد بهبود اوضاع و صرف منابع و تسهیلات بانکی درون استان باشیمنموده

 

 حفظ بازارهای صادراتی موجود نسبت به توسعه بازار ارجحیت دارد 

دامی که بخش اعظمی از محمدیان با بیان اینکه درحال حاضر حفظ بازارهای صادراتی موجود نسبت به توسعه بازارهای هدف اولویت دارد، افزود: ما

ای صادراتی از  صادرات استان ما به افغانستان است، نباید اجازه دهیم این بازار مهم صادراتی به راحتی از دست برود. در واقع، هرچند که توسعه بازاره
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در سه ماهه ابتدای  .تری برخوردار استای برخوردار خواهد بود؛ اما درحال حاضر، حفظ بازار هدف صادراتی از اهمیت بیشگسترده مزایای مطلوب و

هزار تن بوده است که عمدتا از گمرکات مشهد، دوغارون،  623میلیون دلار و ارزش وزنی  383، ارزش دلاری صادرات خراسان رضوی 1402سال 

نیز به ترتیب افغانستان،  ها صورت گرفته آباد صادر شده است. کشورهای مقصد استان که بیشترین صادرات به آن سرخس، باجگیران و لطف 

های تحقیقات و پژوهشبحث مطالعات و بایست در کمیسیون به آن توجه شود، که می موضوعاتیجمله از  .باشندتاجیکستان، ترکمنستان و عراق می

 .ایمباشد که در این زمینه تقاضای همراهی و حمایت از اتاق بازرگانی استان را اعلام نمودهکمیسیون توسعه صادرات می

شود، تصریح کرد: این مسئله موجب نزول هایی که در کشورهای هدف به نمایندگی از ایران برگزار می محمدیان با گلایه از کیفیت نامطلوب نمایشگاه

 .  های صادراتی ما خواهد شدشأن تاجران ایرانی و سیر رو به افول فعالیت

ای تخصصی با وگو وجود دارد. درنظر داریم جلسهگفت  شانگهای نیز مطالب زیادی برای بحث ووی اظهار کرد: در خصوص عضویت ایران در پیمان 

نظر برگزار کرده و به صورت جدی به پاسخ و واکاوی در خصوص این پرسش بپردازیم که پیوستن به پیمان شانگهای چه مزیت حقیقی  افراد صاحب

دوره جدید به صورت تخصصی به مباحث تجاری، بازرگانی، بررسی بازارهای هدف و اصول کمیسیون صادرات در  ت.برای اقتصاد کشور خواهد داش

پردازد. امیدواریم طی این دوره از فعالیت کمیسیون، در دستیابی به اهداف معین شده موفق باشیم و در انتهای کار، دستاوردهای مرتبط با صادرات می

 .ادگار بمانداز این کمیسیون برای اقتصاد استان به یمطلوبی 

وگو با فعالان اقتصادی و مسئولان بالادستی در راستای تحقق توسعه روند صادراتی استان، رسالت اصلی فعالیت این گفت  وی افزود: برقراری تعامل و 

ساز معضلات ل چارهشود. هرچند قبول داریم که اوضاع عمومی حاکم در کشور از وضعیت مناسبی برخوردار نیست، لیکن انفعاکمیسیون محسوب می

بایست جهت ما می د.باشهای مختلف جامعه میوگو در عرصهگفت موجود نخواهد بود و اولین گام برای تغییر و بهبود اوضاع کنونی، توجه به تعامل و

ات این کمیسیون برگزار باشد، به جد پیگیر تمام مواردی باشیم که در جلستحقق رسالت کمیسیون که واکاوی مسیر توسعه در حوزه صادرات می 

 .گری مفیدی در این عرصه داشته باشیمشوند و کنشمی

های خارجی در قالب پرداخت یارانه از درصد از هزینه حضور اعضاء اتاق بازرگانی در نمایشگاه50 محمدیان اضافه کرد: سال گذشته مصوب شد که

المللی های بیند این فرصت مطلوب را غنیمت شمرده و حضور پررنگی در نمایشگاهشوسوی اتاق ایران پرداخت گردد. به فعالان اقتصادی توصیه می

 .داشته باشند؛ زیرا این مهم در نهایت منجر به توسعه صادرات و رونق اقتصادی خواهد شد

 

 های دولتی استان جهت تعامل با بخش خصوصیآمادگی دستگاه 

توسعه تجارت اداره کل صمت خراسان رضوی نیز اظهار کرد: اتاق بازرگانی مشهد به عنوان فراگیرترین علی غفوری مقدم«، معاون امور بازرگانی و »

تری در جلساتی همچون کارگروه توسعه صادرات استان با ریاست استانداری، داشته باشد. بخش بایست حضور پررنگ تشکل بخش خصوصی، می 

های ات و محافلی با هدف ارائه معضلات و راهکارها جهت بهبود موانع موجود بر سر راه فعالیتدولتی از حضور و ورود اتاق بازرگانی در چنین جلس

 .کندصادراتی استقبال کرده و برای تعامل و همکاری با این نهاد تشکلی اعلام آمادگی می

زرگانی به عنوان بزرگترین و موثرترین تشکل گری در امور تجاری و اقتصادی است؛ اما اتاق باهای دولتی صرفا تسهیلوی افزود: وظایف دستگاه 

 .آفرینی مطلوبی داشته باشدهای اجرایی نقش بایست در انجام فعالیتبخش خصوصی، می 

م با مقدم خاطرنشان کرد: ما به عنوان نماینده دولت، آماده همکاری و تعامل با کمیسیون توسعه صادرات اتاق بازرگانی مشهد هستیم و امیدواریغفوری

 .های این حوزه باشیمجزء معضلات تجاری استان، شاهد اثرگذاری در حل معضلات و چالشکیک و احصاء جزءبه تف
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های رضوی اظهار کرد: دستگاه دولتی شنوا و پذیرای تمام معضلات و موانع موجود در حیطه در ادامه، »هادی حقیقی«، نماینده استانداری خراسان 

بایست به آن توجه نمود این است که با وجود تمام این موانع، طبق آمارهای ای که می باشد. اما نکته رات می تجاری استان خصوصا در زمینه صاد

رضوی در مقایسه با میانگین کل کشور از شرایط بهتری برخوردار است که این ناشی از عملکرد منتشرشده از گمرک، وضعیت و ارقام صادراتی خراسان 

 .باشدی اقتصادی فعال در استان میهاها و تشکل مطلوب دستگاه

 

 استان  یصادرات یها رساختیوجود نواقص متعدد در ز 

رضوی از نواقص متعددی های صادراتی در خراسان های فعالیترضوی نیز بیان کرد: زیرساخت کاظم شیردل«، رئیس اتحادیه صادرکنندگان خراسان »

 م. گری کنینواقص به صورت جدی ورود کرده و مطالبهبایست در جهت رفع این برخوردار است که می 

ها بایستی با پرداخت هزینه سه تا چهار  آهن از مدت یک ماه پیش بیان کرد: در حال حاضر کامیونوی با اشاره به جمع شدن باسکول در محل گمرک راه

 برابر به گمرک مقدم مراجعه کنند که این یکی از مصادیق افزایش قیمت تمام شده کالای صادراتی است.  

ه از هزینه حمل درصد ارزش افزود 9وی همچنین اضافه کرد: با توجه به وجود قانون معافیت مالیاتی حمل ریلی صادراتی متاسفانه راه آهن ج.ا. ایران میزان 

 دریافت می کند. 

های کارشناسانه  ای ذیل این کمیسیون با هدف بررسی کنم کمیتهوی گفت: با توجه به مشکلات متعددی که در حوزه صادرات وجود دارد، پیشنهاد می

 .ی تسهیل گرددهای صادراتی ایجاد شود تا مسیر فعالیت در این عرصه برای فعالان اقتصادوفصل معضلات فعالیتدر جهت حل

 

   زنگ خطر قاچاقچیان برای جایگاه زعفران ایران در جهان

رضوی نیز اظهار کرد: تفویض اختیارات مرتبط با حوزه صادرات زعفران به خراسان  غلامرضا میری«، رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران خراسان »

باشد. رضوی میترین مطالبه فعالان حوزه زعفران خراسان محصول دارد، تکراریرضوی با توجه به وضعیت و مزایایی که این استان در تولید این 

ولیان امر،  کالایی همچون زعفران از ظرفیت قاچاق پذیری زیادی برخوردار است و متاسفانه آمارهای متعددی از قاچاق زعفران ایران وجود دارد؛ اما مت

 .تفاوت هستندب این موضوع بی اندیشی در این حوزه نکرده و نسبت به عواقچاره هیچ

شود تولیدکننده زعفران در برابر قاچاقچی از اراده و سود کمتری برخوردار باشد. این توسعه قاچاق زعفران، باعث می  میری توضیح داد: ترویج و 

این است که حضور قاچاقچیان در عرصه زعفران،  موضوع کاهش انگیزه فعالیت تولیدکننده را نیز به دنبال دارد. علاوه بر این موارد، نکته مهم دیگر 

 .شودباعث از بین رفتن نقش و جایگاه زعفران ایران در جهان می 

 

 های موجود در زمینه توسعه صادرات آگاهی برخی تولیدکنندگان از ظرفیت   عدم

بون قرار گرفت و اظهار کرد: در رابطه با توسعه فاطمه جمیلی«، رئیس کمیسیون برند و تولید بدون کارخانه اتاق بازرگانی مشهد نیز پشت تری»

های صادراتی تولیدات خود ناآگاه هستند. از ها نسبت به ظرفیتهای مفید و متعددی برای تولیدکنندگانی وجود دارد که بسیاری از آنصادرات، پتانسیل

تواند در جهت تحقق رسالت اصلی های صادراتی اقدامی است که میتای برای تشریح روند صادرات و تشویق افراد به انجام فعالیاین رو، ایجاد کمیته

 .این کمیسیون مثمرثمر واقع شود

 



 

 

 ......   کمیسیون هصورتجلس
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ه  علیرضا کیوانی«، مدیر انجمن دارندگان نشان استاندارد خراسان رضوی نیز در این نشست اظهار کرد: یکی از راه های توسعه صادرات، توجه ب»

حتی در بحث انتخاب واحدهای نمونه صنعتی در روز ، شودبه این مهم هیچ توجهی نمی  متاسفانه در استان مامقوله استاندارد و کیفیت کالاست که 

 نمی شود.  اخذصنعت، متاسفانه واحدهایی به عنوان نمونه انتخاب می شوند که هیچ استعلامی از اداراه استاندارد راجع به کیفیت محصولات آنان 

کنیم، های بخش خصوصی مشاهده میمدلی و اتحاد این بخش است؛ اما متاسفانه آنچه که امروزه در تشکل لازمه مطالبه گری بخش خصوصی، ه

خصوصی  های بخشبایست در این حوزه ورود کرده و در اتحاد و یکپارچگی تشکل خلاف این امر است. اتاق بازرگانی مشهد به عنوان تشکل مادر می

 .آفرینی کندنقش 

های موثرتردر این حوزه با نظر بخش خصوصی، نمایشگاه نیاز به برگزاری مهندسی، صادرات خدمات فنی وبحث ران در توجه به نقاط ضعف ای

و آموزش مقررات صادرات و   تجار توانمندسازیضرورت معرفی مقاصد جدید مثل مالزی و کنیا به عنوان مقاصد جدید قابل توسعه به فعالین اقتصادی، 

الملل با فعالان اقتصادی کشورهای هدف،  گری در جهت تقویت روابط بین سعه صادرات اتاق، ضرورت مطالبهواردات ذیل کمیسیون تو

از دیگر موضوعات و  …های صادراتی وهای مشترک با افغانستان، کمبود واگن و ضرورت پیگیری رفع مشکلات مربوط به اجاره واگن گذاریسرمایه

 .ر این جلسه مطرح و به بحث گذاشته شدمباحثی بود که از جانب اعضای حاضر د

 

 
 مصوبات جلسه: ❖

 
 مهلت اقدام اقدامات مرتبط  شرح مصوبه  ردیف

1    

 

 

 یست حاضرین:ل ❖
:کمیسیوناعضا  –الف   

انوادگیخنام و نام  ردیف  وضعیت حضور سمت در کمیسیون 

  ✓ اتاق رییس توکلی زادهآقای محمدرضا  1

  ✓ کمیسیون رییس محمدیان آقای حسین  2

  ✓ دبیر کمیسیون خانم مهلا بهرام زاده 

 
:معین کمیسیون -ب  

 آقای محمد حسین روشنک
 

سایر مدعوین: -ج  
مرتضی سید  - انواری سادات نجمه  - نگین افتخاری - اشرفی سید علیرضا -احسان احسنی مقدم  -: محمدرضا ابراهیم پور و خانم ها آقایان

 - جمیلیفاطمه  - امین تابعی - محسن پورقاسمی - ساره پرهیزی -مجتبی بهاروند  -حسن بکایان  - احمد بدیعی - پورمحمد بانکی  - آقامیرزاده
 -افشین راوریان  - سعید دهقانی - محمد دهستانی - آذر دهستانی - زهرا دانشور -رویا خاکی - هادی حقیقی  - فاطمه حقدادی - شیرآقا حبیبی

 - کاظم شیردل - محمدعلی شریفیان - ناصر شاد کام - حسن سعیدی -رسا سخنور  - غلامعلی سخاوت - هادی سابقیسید  - منصوره رضایی
 احمد محسنی -مجید گرامی  - علیرضا کیوانی -وهاب کوهستانی   -علی غفوری مقدم  - افسانه ضیایی - نجمه صمصامی -محی الدین صبوحی

 فرزانه نیک افروز -جواد نیشابوری - محمد نجاریان - سعیده موسوی - میریغلامرضا  -محسن محمدیان  - محمد علی محمدزاده -


